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        Den 5. september 2022 

 

Høringssvar vedr. budget 2023 samt overslagårene 2024 – 2026 fra bestyrelser, råd og nævn samt andre 

interessenter 
 

Folkeoplysnings-

udvalget 

Folkeoplysningsudvalget (FOLU) takker for muligheden for at komme med høringssvar. FOLU er ærgerlig over, at det er 

nødvendigt at spare på kultur- og fritidsområdet, som løfter en vigtig opgave for borgernes trivsel, sundhed, dannelse og 

demokratiske ageren/liv. Besparelserne vil kunne mærkes af borgerne, som benytter sig af de tilbud, der spares på. FOLU har 

dog ikke alternative forslag til besparelserne på 1 mio. kr. på området. FOLU ser gerne, at Byrådet i de kommende år sikrer, at 

der investeres på området, således at det er muligt at understøtte eksisterende og nye initiativer på kultur- og fritidsområdet 

samt udvikling af faciliteter dertil.  

 

Udsatterådet Udsatterådet har følgende kommentarer til råderumskatalog og budgetforslag: 

1. Det Gule Hus: Udsatterådet er syntes det er urimeligt, at det igen er de svageste borgere, der rammes af 

nedskæringer i og med, at Det Gule Hus i 2023 kun har 16 timers åbningstid. Hvor skal de udsatte og handicappede 

borgere gå hen, når deres værested "forsvinder"?Udsatterådet anbefaler derfor, at nedskæringer på åbningstid i Det 

Gule Hus rulles tilbage 

§ 104-tilbud: Udsatterådet undrer sig over, at huset skal være et § 104-tilbud, særligt ses i lyset af, at der skal skæres 

i timer. Der henvises til formålsbeskrivelsen for § 104 om meningsfulde aktiviteter.  

 

2. § 85: Udsatterådet er bekymrede for den planlagte besparelse på § 85-området, og er ikke af den opfattelse, at § 82a 

(gruppeforløb) kan sættes i stedet for § 85-støtte, da dette er en tidsbegrænset ydelse, der kun kan gives en gang.  

 

Der tales om både individuel og gruppe.  82a -b er begge ydelser der er tidsbegrænset.  Så vil man komme til at åbne 

og lukke sager konstant. Udsatterådet synes ikke det er ok, at man siger, at man vil bruge 82 a-b mere end 85 pga 

gode erfaringer med gr. forløb. Guppeforløbene er sprit nyt og man kan ikke vurdere det på så tyndt grundlag.  Det er 

forkert billede man fremstiller. 

 



    

2 
 

Endvidere står der at der vil blive foretaget vurdering af alle borgere der modtager vejledning. Vi er i udsatterådet 

bange for at her er tale om en spareøvelse. Da forståes som om, at borgerne der modtager hjælp efter §85 risikerer 

at blive sat ned på §82, som afsluttes efter 6 mdr, eller at blive sat i et gruppeforløb, som måske ikke engang har 

relevans for den enkelte, da borgerne for meget er forskellige problematikker.  Endvidere er det af udsatterådets 

overbevisning at gruppe vejledning var et tilbud i tillæg til individuel... ikke i stedet for.  Husk på at § 82 a-b er ikke 

lovpligtig, men det er §85. 

 

Man har i dag 5 ledelsesfunktion/administrativt/koordinatorer "ansvar" og et par og tyve medarbejder. Hvis flyttede 

rundt på ressourcerne, så det ikke igen rammer de svageste borger. 

 

3. Hjemtagelse af borgere i botilbud: Udsatterådet er bekymret for forslaget om at hjemtage borgere fra botilbud, 

særligt ses i lyset af de øvrige besparelser på § 85. Udsatterådet er af den holdning, at det bliver dyrere på den lange 

bane, når man laver sådan en øvelse.  

 

4. Gadeplan: Handicaprådet ønsker, at der ikke spares på gadeplan, særligt ses i lyset af den nylige rapport om utryghed 

i Ishøj Kommune. Men der er et behov for, at gadeplansmedarbejderne er mere synlige om aftenen.  

 

5. Buu16, kørsel til og fra distriktskolen.  

Børnene har i forvejen lange dage og vil ved at skulle afleveres og hentes på distriktskolen få endnu længere dage, 

hvilket er fuldstændig urimeligt, man kan ikke i forvejen som forældre vælge at hente sit barn, når det passer, men 

skal pga kørsel fra andre kommuner, vælge mellem enten en tidlig tid, som ofte passer dårlig i forhold til arbejde eller 

en sen tid som gør at børnene har 10 timers dage, bliver forslaget vedtaget vil børnene få op til 11 timer væk fra 

hjemmet, vi taler om sårbare og meget trætte børn efter så lang en dag, og så vil man samtidig have de skal bruge 

længere tid på at komme hjem. 

Det vil for mange børn være utrygt at skulle afleveres og hentes væk fra hjemmet og det kan skabe nogen rammer 

børnene ikke kan være i. 

Og hvordan vil det være med hensyn til den tid forældre og børn skal bruge på aflevering og afhentning, ved 

hjemmet får vi besked 5 min før de kommer, dette interval, vil ikke kunne klares fra distriktskolen, så skal man 

beregne længere ventetid og hvilke konsekvenser får det for forældres arbejde?? 
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Det er et søle sted at spare for børn der i forvejen er sårbare og har lange dage, hvor forældre ikke har samme valg 

om afhentning som øvrige forældre 

 

 

Handicaprådet 

 

 

Handicaprådet har følgende kommentarer til råderumskatalog og budgetforslag: 

1 Det Gule Hus: Handicaprådet er ærgerlige over, at det igen er de svageste borgere, der rammes af nedskæringer i og 

med, at Det Gule Hus i 2023 kun har 16 timers åbningstid. Hvor skal de udsatte og handicappede borgere gå hen, når 

deres værested "forsvinder"? Handicaprådet anbefaler derfor, at nedskæringer på åbningstid i Det Gule Hus rulles 

tilbage 

§ 104-tilbud: Handicaprådet undrer sig over, at huset skal være et § 104-tilbud, særligt ses i lyset af, at der skal 

skæres i timer. Der henvises til formålsbeskrivelsen for § 104 om meningsfulde aktiviteter.  

 

2 § 85: Handicaprådet er desuden bekymrede for den planlagte besparelse på § 85-området, og er ikke af den 

opfattelse, at § 82a (gruppeforløb) kan sættes i stedet for § 85-støtte, da dette er en tidsbegrænset ydelse, der kun 

kan gives en gang.  

 

3 Hjemtagelse af borgere i botilbud: Handicaprådet er bekymret for forslaget om at hjemtage borgere fra botilbud, 

særligt ses i lyset af de øvrige besparelser på § 85. Handicaprådet er af den holdning, at det bliver dyrere på den 

lange bane, når man laver sådan en øvelse.  

 

4 Cafeen på Kærbo: Handicaprådet ønsker ikke, at cafeen på Kærbo lukkes ned, da den er vigtig for nogle af de 

svageste borgere.  

 

5 Gadeplan: Handicaprådet ønsker, at der ikke spares på gadeplan, særligt ses i lyset af den nylige rapport om utryghed 

i Ishøj Kommune. Men der er et behov for, at gadeplansmedarbejderne er mere synlige om aftenen.  

 

6 Falck Healthcare: Hvis vi fortsat vil være Danmarks bedste arbejdsplads, så er det vigtigt, at kommunen passer på 

medarbejderne. Handicaprådet er bekymret for besparelsen.  
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7 Klippekortsordning: Handicaprådet er ærgerlige over forslaget om besparelse på klippekortsordningen, og vil 

samtidig gerne vide, om man har gjort nok opmærksom på ordningen? Handciprådet ønsker derfor, at der ikke 

spares på området.  

 

Der er efter mødet i Handicaprådet kommet følgende tilføjelse til høringssvaret fra Mette Grentoft, DH Ishøj, der ikke kunne 
være til stede på mødet. Tilføjelsen er udsendt til medlemmerne i Hadicaprådet. 
 
Vedr. BUU10 Nedlæggelse af pulje til læsefremmende materialer  
Jeg kan være bekymret for om skolerne har råderum til selv at finansiere materialer i forbindelse med konsulenternes 
aktiviteter.  
Og vil derfor foreslå en reducering af beløbet i stedet for en fuld besparelse fra de nævnte 130.000 til f.eks. 60.000. Samt en 
medfinansiering fra skolerne, måske på en aftalt procentdel af deres budget.   
 
Bemærk at seneste PISA 2018 har vist at elever med indvandrerbaggrund er lavt præsterende i læsning og signifikant 
dårligere i matematik og naturfag.   
Vedhæftet er link til PISA undersøgelse fra 2018, da den fra 2022 ikke er udført endnu.  
https://www.uvm.dk/internationalt-arbejde/internationale-undersoegelser/pisa/pisa-2018/pisa-etnisk-2018  
 
Derudover bør I kigge på elevstatistikken for Ishøj kommune 2020. Jeg kan ikke finde nyere.    
 

https://email.centerasecurity.com/url?l=8030e5cf2aae11edbc77005056a839d3mx2.ce&k=1&h=e65cfe6751398b851a015c4461a7acaa&url=https%3A%2F%2Fwww.uvm.dk%2Finternationalt-arbejde%2Finternationale-undersoegelser%2Fpisa%2Fpisa-2018%2Fpisa-etnisk-2018
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Ordblindhed og læsevanskeligheder er et handicap og et område der berører mange. Danmarks statistik har desværre ikke 
kortlagt området. Lærerne har en stor opgave med at få alle elever til at blive deres bedste. 
Kommunens læsekonsulenter har brug for deres arbejdsredskaber.   
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Yderligere forringelser i hjælpen til Ishøjs borgere på dette område er bekymrende, set i et økonomisk fremtidsperspektiv i 
forhold til adgang til uddannelse og arbejdsmarkedet.   
 

 

Ole Bechmann og Erkan Yapici ønsker, at det skal tages til referat, at de ved budgetforhandlingerne, vil tage endelig stilling til 

høringsbemærkningerne.  

 

Brugerbestyrelsen 

på Kærbo 

Høringssvar til budgettet 2023: 

 

Brugerbestyrelsen for aktivitetscenteret Kærbo: 

 

Pensionisthåndbogen: Foreslag SSU 02 

Qua at ældresegmentet i Ishøj fortsat stiger, og også fremadrettet vil stige, vurderer vi, at kun 500 fysiske eksemplarer vil 

være for lidt. Vi foreslår, at der fortsat vil blive trykt 1000 eksemplarer. 

 

Afskaffelse af Sommer udflugt og sommer- og julefest: SSU 12 

Det vil være okay at slette begge fester, fremfor at spare på personale ved fyring af en medarbejder. Total besparelse på 

festerne vi, være kr 880.000. 

Sommer, julefest og sommerudflugten burde stadig afholdes, blot med fuld egenbetaling. 

 

Egenbetaling: SSU06 

Vi vurderer, at der bør indføres egenbetaling på kr 75,- pr. dag. Vi vurderer det ud fra, hvad en folkepensionsindtægt vil 

kunne bære, set ift. hvad man selv vil bruge dagligt i eget hjem. Vi sammenligner også ift. hvad man give for en 

plejehjemsplads. Prisen skal ikke over kr 75,- pr. dag, da man jo samtidig også har faste udgifter i eget hjem. 

 

Lukning af Kærbo cafeen: SSU 07 

Ingen kommentarer: forstår argumenterne 

 

Reduktion af klippekort ordningen: SSU 10 

 

Vi er stærkt imod forslag SSU10, da det være en stor forringelse af de svageste borgers livskvalitet. Det vil påvirke både fysisk, 
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psykisk og socialt. 

Vi har på kærbo netop fået ansat den sidste person i vores nominering. Det vil skabe uro at nedlægge en 

aktivitetsmedarbejder, vil forringe servicen overfor borgerne. Vi ønsker derfor at spare på arbejde aktiviteter, fremfor fyring. 

 

Afskaffelse af frivilligfesten:  

Ved afskaffelse af frivillig festen, risikerer man at miste den frivillige arbejdskraft, som har stor betydning for servicen af de 

ældre i kommunen. På sigt kommer der flere ældre i kommunen, og ved at skære den ene gode væk, som er beregnet til at 

takke de frivillige for deres tid og flid, vil vi risikere at miste den gratis arbejdskraft det er, ligeledes bliver det sværere på sigt, 

at rekruttere nye frivillige. 

 

Med venlig hilsen        

Brugerbestyrelsen Kærbo 

 

Ishøj Kulturskole Kulturskolebestyrelsen udtrykker stor bekymring over konsekvenserne af besparelsen, som i det store billede ikke er mange 

penge, men har en kæmpe betydning for borgerne og brugerne af Kulturskolen. 

  

Ishøj Kommune nedlagde i slutningen af 2017 musikforeningen og lagde undervisningen af voksne ind under Kulturskolen. 

Såfremt man vælger at nedlægge Ishøj Synger* og instrumental soloundervisning for voksne på Kulturskolen, så vil en stor 

del af tilbuddet til voksne forsvinde. 

  

Det antages at påvirke ca. 300 borgere i Ishøj årligt. Der deltager ca. 100-120 til Ishøj Synger hver gang samt ca. 20 voksne 

som modtager instrumental undervisning. 

  

Muligheden for livslang deltagelse i kulturlivet er en del af Ishøj Kommunes kulturpolitik. Hvis man nedlægger tilbudene 

fjerner man muligheden for at voksne kan lære at spille instrumenter og synge sammen.  

  

For voksne findes der ikke tilsvarende musik- og kulturtilbud i det frivillige foreningsliv. Hvis man nedlægger tilbudene vil der 

ej heller være lige adgang for alle Ishøjs borgere, som visionen for Ishøj Kulturskole foreskriver. 
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For voksne, som ikke har fået musikkundskaber som børn, fratager man muligheden for at starte til musik, hvis man fjerner 

solo instrumental undervisning for voksen. Man udvander også på sigt muligheden for at fastholde nuværende musikgrupper 

og fremtidige musikgrupper, da grupperne ofte vokser ud af instrumentalundervisningen. I sidste ende vil det betyde, at man 

lukker voksenundervisningen helt. 

  

Voksenhold er tilbud for deltagere over 25 år. For mange er det et tidspunkt i livet, hvor man ikke nødvendigvis lever et travlt 

voksenliv i klassiske forstand, men hvor mange har tid og lyst til at deltage aktivt i kulturlivet. Hvis man fjerner tilbuddene 

afskærer man deres mulighed for det. 

  

For børnene på skolen og deres forældre forsvinder også mulighed for, at forældrene kan dyrke en fælles interesse med 

børnene for musik og sang.  

  

De voksne som modtager undervisning, fungerer også som rollemodeller for børn og unge på Kulturskolen, så de også her 

oplever, at det er naturligt at have et aktivt voksenliv med kultur og at lære gennem hele livet og at det aldrig er for sent at 

starte på noget nyt. 

  

Kulturskolens voksenhold er også med til at understøtte forskellige andre kulturtilbud i kommunen. Kulturskolens voksenhold 

har en afgørende rolle ved flere af kommunens offentlige kulturtilbud, hvor holdene spiller og giver koncerter. At bidrage til 

andre kulturoplevelser er en vigtig opgave, som bl.a. fremgår af Kulturskolens vedtægter “.. at skabe forudsætninger for 

livslang, aktiv deltagelse i kunst- og kulturlivet, både som yder og som nyder,” 

  

Med nedlæggelse af tilbuddene vil det ikke være muligt at indfri strategipunktet “25 % flere cpr. Nr. Elever i Kulturskolen” fra 

Kulturskolen strategi for 2020-2023, som er vedtaget af Kultur og Fritidsudvalget. 

  

For medarbejderne og skolen ved nedlæggelsen også have betydning. Undervisningen varetages af i alt 6 forskellige 

medarbejdere på Kulturskolen, der alle har deltidsansættelser. Såfremt der vedtages en besparelse på 

voksenundervisningen, skal disse medarbejdere gå ned i ansættelsestimer. Der er en fare for, at deres ansættelser vil blive af 

en størrelse, så nogle af medarbejderne ikke fortsat ønsker at være ansat i Ishøj Kommune, og at det vil blive svært at 

tiltrække nye kvalificerede medarbejdere pga. for dårlige ansættelsesvilkår. 
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Kulturskolens budget indeholder både indtægts- og udgiftsbudget. Hvis besparelsen iværksættes, så er det vigtigt, at den 

samlede besparelse tager højde for det, så den ikke rammer yderligere.  

 

*Månedligt fællesarrangement for borgere i Ishøj Kommune. 

 

Ishøj 

Ungdomsskole 

Ungdomsskolens bestyrelse ønsker - efter aftale med formanden - ikke at give høringssvar på budget 2023, da 

ungdomsskolens områder ikke er direkte omfattet. 

 

Skoler  

Ishøj Skole Skolebestyrelsen på Ishøj Skole har på et møde drøftet ”Forslag til budget 2023 og overslagsårene 2023-2026”.  

 

Skolebestyrelsen har følgende kommentarer til ”Det Administrative budgetforslag”. 

 

Investeringsoversigt på side 93 

Skolebestyrelsen ser med forundring og bekymring på de afsatte midler til udvidelse af Ishøj Skole. I oversigten fremgår det, at 

der er afsat 6,5 mio. kroner til dette, og udvidelsen først sker i 2024. I budget 2022 var der afsat 5,5 mio. kroner i 2022 og 6,5 mio. 

kroner i 2023. Samlet set 12 mio. kroner. For det første er der tale en udskydelse af udvidelsen, og for det andet og vigtigste er 

midlerne til udvidelsen sat betydeligt ned. I alt med 5,5 mio. kroner.  

 

Skolebestyrelsen er meget bekymret for, om de 6,5 mio. kroner rækker til det reelle behov, der er for udvidelsen af skolen og 

sfoens fysiske rammer. Ishøj Skole er allerede nu presset på de fysiske rammer. Da skolen for nogle år siden blev renoveret, blev 

den renoveret til at kunne rumme én klasse pr årgang, hvilket vil sige i alt 10 klasser. Pt. har vi to årgange med to klasser, hvilket 

vil sige 12 klasser. Derudover må man forvente, at nybyggeriet i Ishøj Landsby må afføde flere børn til skole og sfo.   

 

Der er også et pres på de fysiske rammer for sfoen. Sfoen har ikke noget lokale, der er sfoens eget. Alt er fælles lokaler. Det er fint 

med fælles lokaler, men der er behov for kvadratmeter, som er sfoens egne, så ting der arbejdes med i sfoen kan ”overnatte”, 

uden at lokalet skal bruges til undervisning dagen efter. Derudover er det også problematisk at skaffe nogle ordentlige fysiske 

rammer for ”aprilbørnene”, når de kommer i heldagssfo efter børnehaven.  

 

Skolebestyrelsen indgår gerne i en dialog med forvaltning og politikerne om Ishøj Skole og sfoens fysiske rammer.   
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Skolebestyrelsen har følgende kommentarer til ”Rådighedskataloget”. 

Skolebestyrelsen anerkender, at Byrådet har en bunden opgave som skal løses. Skolebestyrelsen anerkender også, at man på 

skoleområdet, så vidt muligt har forsøgt at undgå besparelsesforslag på kerneydelsen. Det vil skolebestyrelsen gerne kvittere for. 

Skolebestyrelsen har følgende kommentarer til ”Rådighedskataloget”. Kommentarerne er i en ikke prioriteret rækkefølge. 

 

Nedlæggelse af skolernes hytteture og lejrskoler (BUU 02 og BUU 03) 

Selvom hytteture og lejrskoler ikke er nødvendige, for at skolen og fagenes formål/mål kan opnås, finder skolebestyrelsen det 

beklageligt, hvis hytteture og lejrskoler bliver sparet væk. Disse giver så meget andet på elevernes sociale og personlige plan, som 

den almindelig hverdag i skolen ikke kan give. Skolebestyrelsen oplever, at hytteture og lejrskoler har gjort en forskel for eleverne 

og klasserne som helhed. Det opleves blandt de deltagende elever et styrket fællesskab og tilhørsforhold til hinanden. Og så er 

der hele dannelsesaspektet i at skulle være væk hjemmefra og være med at få et fællesskab til at fungere. Skolebestyrelsen 

tænker, at det er ”fattigt”, at man i et rigt samfund ikke har råd til at sende elever på en hyttetur og en lejrskole i løbet af deres 

folkeskoletid.  

 

Nedsættelse af vikarmidler i sfo (BUU 05) 

Selvom det er et relativt lille beløb, der spares, har det en betydning. I forvejen er der ikke afsat midler nok til vikarer, og en 

yderligere besparelse vil gøre et i forvejen underfinansieret budget værre. Hvis spareforslaget bliver gennemført, vil det betyde, 

at sfo-personalet der er på arbejde, i højere grad selv skal løse de opgaver, der er uden vikar ved f.eks. sygdom. Manglende 

vikardækning vil betyde en forringelse af kvaliteten af det sfo-tilbud, vi ønsker at give børnene.  

 

Sammenlægning af aftenklubberne (BUU 06) 

Tanken om at lave én aftenklub i et samarbejde med Ungdomsskolens klub er i og for sig god. Det kan blive godt med 

forskelligartede tilbud og aktiviteter, som hver enkelt aftenklub ikke kan tilbyde. Viften af tilbud til vores unge i 6.-9. klasse kan 

blive både større og bredere. I aftenklubben på Ishøj Skole, er det meget forskelligt, hvor mange der kommer. Det er alt imellem 2 

til 25. Er der f.eks. arrangeret en tur ud af huset, er der typisk en del der deltager, hvorimod det sædvanligvis er noget færre, hvis 

det er en almindelig klubaften.    

 

Udfordringen er at de fleste elever, som går på Ishøj Skole og benytter sig af Ishøj Skoles aftenklub, sandsynligvis ikke vil benytte 

sig af aftenklubben på Gildbroskolen. Der er for langt både i afstand og ”mindset”. At der er for langt både i afstand og ”mindset”, 
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gælder ikke kun Ishøj Skoles elever. Selvom elever fra de andre skoler kan komme i vores aftenklub, er det endnu ikke sket, 

medmindre der er en arrangeret tur fra en anden af kommunens aftenklubber. Den fysiske afstand giver også nogle udfordringer. 

Den offentlige transport er begrænset fra Ishøj landsby og Torslunde. Særligt i vinterhalvåret er der yderligere udfordringer med 

mørke veje/cykelstier, og når der er sne, er der ikke altid ryddet. 

 

Nedlæggelse af aftenklubben på Ishøj Skole, kan muligvis betyde flere ”spontane” fester/sammenkomster, også i hverdagene, 

hvor der ikke er opsyn med eleverne.    

 

Sammenlægningen vil efter al sandsynlighed betyde, at langt de fleste elever fra 6.-9. klasse på Ishøj Skole, ikke vil benytte sig af 

kommunens tilbud om aftenklub.  

 

 

Venlig hilsen 

Camilla Ankerkilde 

Skolebestyrelsesformand 

Ishøj Skole 

 

Vibeholmskolen Skolebestyrelsen ved Vibeholmskolen tager Budget 2023 og overslagsårene 2024-2026 samt Rådighedskataloget til 

efterretning, men med nedenstående kommentarer: 

 

• Skolebestyrelsen ser med beklagelse på, at der foreslås en nedlæggelse af skolernes hytteture og lejrskoler. Begge 

typer ture understøtter såvel den enkelte elevs sociale og faglige udvikling som trivslen og fællesskabet i klassen. Et 

yderligere plus er, at alle børn, uanset de økonomiske forhold i hjemmet, kan komme med på tur og få en oplevelse 

sammen med kammeraterne og lærerne uden for skolens vante rammer.  

 

Særligt lejrskolerne, der strækker sig over en hel uge, har flere formål: for mange af eleverne er det en 

modningsproces at være hjemmefra og i et område af Danmark, som de måske ikke kender. De lærer at være på 

egen hånd og for manges vedkommende at stå på egne ben for første gang. Og endelig er der det tværfaglige 

perspektiv, og hvor læring sker på mange måder. Alt i alt kan lejrskolen være med til at ruste eleverne, inden de skal 

videre på en ungdomsuddannelse i nye omgivelser. 
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• Skolebestyrelsen hilser velkomment, at der foreslås en sammenlægning af aftenklubberne til én fælles aftenklub for 

alle Ishøjs unge, og at den nye klub kan indgå i et samarbejde med Ungdomsskolen om at skabe et godt 

ungdomsmiljø. 

 

En sammenlægning vil ydermere give Ishøjs unge en mulighed for at lære hinanden at kende på tværs af byen, 

hvilket kan være med til at skabe tryghed for de unge, når de færdes uden for deres eget distrikt. For at sikre den 

bedste overgang og implementering af ny struktur er det vigtigt, at personale fra de enkelte skolers aftenklubber 

kommer til at indgå i den nye aftenklub. 

 

• Skolebestyrelsen er bekymrede for den foreslåede takstforhøjelse af forældrebetaling for SFO, da den kan komme til 

at betyde, at forældre må fravælge dette tilbud af økonomiske årsager. Hvis en taktsforhøjelse er en nødvendighed, 

foreslår skolebestyrelsen, at det bliver en halvering af det foreslåede beløb.  

 

Med venlig hilsen 

 

På skolebestyrelsens vegne 

 

Gitte Iskov 

Formand 

 

Gildbroskolen Indledningsvis ønsker skolebestyrelsen at udtale en bekymring i forhold til de generelle besparelser på børne- og 

undervisningsområdet i en tid, hvor der på netop dette område opleves et stort efterslæb fra tidligere skoleår, henholdsvis 

fagligt og socialt. Derudover ønsker skolebestyrelsen at komme med følgende bemærkninger til Budget 2023 med særligt 

fokus på rådighedskataloget: 

 

Forslag BUU 02 – Nedlæggelse af skolernes hytteture 

Hytteture har en stor betydning for elevernes trivsel samt for elevernes sociale og faglige udvikling. Særligt for børn i Ishøj 

Kommune, har det en stor betydning at få oplevelser udover den daglige skoledag, som kan understøtte det daglige arbejde 

på skolerne.  
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Forslag BUU 03 – nedlæggelse af skolernes lejrskoler 

Skolernes lejrskoler giver eleverne andre oplevelser, henholdsvis fagligt og socialt, som har en stor værdi for elevernes faglige 

og alsidige udvikling. Yderligere kan lejrskoler give eleverne alternative oplevelser i undervisningen, i forhold til deres 

fremtidige uddannelsesvalg.  

 

På baggrund af ovenstående ønsker skolebestyrelsen på Gildbroskolen at udtale sin bekymring i forhold en nedlæggelse af 

hytteture og/eller lejrskoler. 

 

Med venlig hilsen 

Gildbroskolens Skolebestyrelse 

v. formand Anna Margrethe Danhøj 

 

Strandgårdskolen Strandgårdskolens skolebestyrelse har på sit møde den 23. august 2022 drøftet ”Budget 2023 og overslagsårene 2024-2026”, 

samt ”Råderumskataloget”. 

 

I skolebestyrelsen er vi bekymrede for, at man overvejer at spare på de kriminalitetsforebyggende områder. Det er vigtigt, at 

børn og unge har nogle gode og nærværende aktiviteter at tage sig til efter skoletid. 

Derudover har vi følgende kommentarer til Råderumsforslaget: 

 

Nedlæggelse af lejrskoler / hytteture (BUU 02 og BUU 03): 

Det er vigtigt, at børn og unge oplever at være sammen på en anden måde, end de gør til daglig. Noget af det bedste ved 

skoletiden er lejrskolerne, fordi børnene får en anden viden om verdenen samtidig med, at de får nogle oplevelser for livet. 

Det er vigtigt, at børn har viden om deres ophav. Lejrskoler og hytteture styrker sammenholdet i klasserne og giver bedre 

trivsel. Derved sparer man faktisk lidt penge på at skulle sætte andet ind for trivslen. Derudover er lejrskoler positivt for 

inklusionen af sårbare elever. 

Vi mener, at besparelsen er for lille i forhold til den værdi, det giver børnene.  

 

Sammenlægning af aftenklubberne (BUU 06): 

De unge mennesker kommer til at mangle det sociale, lokale sammenspil, hvis klubberne lukker. Vi tror ikke, at de unge 
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mennesker vil bevæge sig helt over på Gildbroskolen for at gå i klub. Man forsøgte sig med det samme i Albertslund i 90-

erne. Det fungerede ikke. For nylig har der været et forsøg i Vallensbæk med at skære ned i åbningstimerne for klubberne. 

Det betød, at der i perioden var meget mere ødelæggelse/hærværk, og man var nødsaget til at sætte kameraer op for at 

skabe tryghed i området. Det er vores frygt, at det samme vil ske i Ishøj.  

 

Forhøjelse af forældrebetalingen for SFO (BUU 07): 

I bestyrelsen mener vi, at spareforslaget kommer til at koste penge, fordi en del forældre vil melde deres børn ud af SFO. 

Driftsomkostningerne til el, vand og varme vil være de samme, selvom der er færre børn i SFO, så derfor bliver det kun en 

mindre besparelse. Vi mener, at det bliver for dyrt at have barn i SFO på Strandgårdskolen med den korte åbningstid. 

Gruppeordningsbørnene får tilskud til SFO’en fra udenbys kommunerne, og man kan frygte at tilbuddet dermed ender med 

primært at blive børn fra gruppeordningen. Det er vigtigt for gruppeordningens børn, at de har børn fra almen at spejle sig i 

og lege med – noget som er ret særligt for SFO-tiden.  

Hvis forældrebetalingen bliver forhøjet, frygter vi for kvaliteten i tilbuddet - med færre børn i SFO vil der være færre 

pædagoger.  

 

På skolebestyrelsens vegne 

 

Lasse Riedel Farum Johnsson  

Skolebestyrelsesformand, Strandgårdskolen  

 

 

Vejlebroskolen Skolebestyrelsen på Vejlebroskolen anerkender behovet for besparelser på Børne- og Undervisningsudvalgets område. 

 

Skolebestyrelsen er bekymret for det fald i serviceniveauet, som en besparelse naturligt vil medføre og er kede af alle 

besparelserne. Skolebestyrelsen har dog udvalgt nogle af områderne, som de særligt ønsker at udtale sig om. 

 

BUU 02 og BUU 03: 

Nedlæggelse af hytteture og lejrskole udgør for skolebestyrelsen en særlig bekymring, da den flerårige periode med 

nedlukninger og isolationer har gjort flere unge ensomme og nogle har skulle genfinde sig selv i relationerne med andre. 
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Det anerkendes fra skolebestyrelsens side, at hytteture og lejrskoler ikke er lovpligtige og dermed kan komme i spil i en 

sparesituation. 

Fællesskabet på en hyttetur og lejrskole kan være med til i nogle tilfælde at genopfinde fællesskabet og andre tilfælde 

endda at styrke det. 

Skolebestyrelsen oplever at alle hytteture og lejrskoler har gjort en forskel for eleverne og klasserne som helhed. Der 

opleves blandt de deltagende elever et klart styrket fællesskab og tilhørsforhold til klasserne og hinanden. 

Det er også skolebestyrelsens oplevelse, at en del elevers verden er meget centreret omkring Ishøj og at udsynet og 

kendskabet til andre steder i landet dermed er stærkt begrænset. 

Der er også et dannelsesaspekt i at skulle være væk hjemme fra nogle dage og være med til at få fællesskabet til at 

fungere. 

 

BUU 06: 

Skolebestyrelsen er bekymret for, at en sammenlægning af aftenklubberne kan medføre at færre børn og unge samlet 

set vil være brugere af klubtilbuddet. 

Sammenlægges klubberne vil skolebestyrelsen opfordre til, at der følges med i, om det skulle have en negativ effekt i 

antallet af brugere. 

 

BUU 07: 

Skolebestyrelsen anerkender, at der ved sammenligning med nabokommunerne ses, at Ishøj har en lav takst på SFO og 

det dermed kan være nødvendigt at kigge på netop dette område. 

Skolebestyrelsen er bekymrede for, at det kan medføre, at færre familier tilvælger SFO for deres børn. Dette især efter 

en Coronaperiode, hvor flere børn kan forventes at have behov for stærke fællesskaber. 

Skolebestyrelsen foreslår, at man begrænser stigningen til 100,- på SFO 1 og fjerner stigningen på SFO 2, da den allerede 

er næsthøjest i sammenligningen. 

 

Med venlig hilsen 

 

Poul Hau Kyndi Laursen 

Skoleleder 
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Ishøjgård Vi har i skolebestyrelsen på skolen på Ishøjgård drøftet budget 2023 og har følgende kommentarer:  

I henhold til forslag BUU 02 og 03 har vi et helt særligt behov for at kunne tage af sted på ture med overnatning med vores 

elever. Mange af vores elever bøvler med angstproblematikker og vores ture med overnatning et vigtigt redskab i vores 

arbejde med de unge. Dette ønsker vi ikke berørt af de to forslag og håber derfor at vi kan blive friholdt.  

 

I henhold til forslag BUU 16 vedr. strammere styring på kørselsområdet, ønsker vi at vores elever bliver friholdt. Hvis vores 

elever, der er omfattet af kørselsordningen, skal møde op på distriksskolen, vil dette medføre øget fravær og øget pres på 

familierne, der i forvejen har svært ved at få deres børn afsted om morgenen. Mange af vores børn er netop visiteret til 

skolen på Ishøjgård pga. af skoleværing og forældrene har ofte meget svært ved at få deres børn afsted om morgenen. 

Forslaget vil kunne skabe øget mistrivsel hos vores elever og dårligere betingelser for vores arbejde med børnene og 

samarbejdet med deres forældre.  

 

Skolebestyrelsen på Skolen på Ishøjgård  

 

Dagtilbud  

Dagplejen Høringssvar fra Dagplejens Forældrebestyrelse 

 

Specifikke bemærkninger  

Madordning i børnehaver: 

Dagplejens forældrebestyrelser finder det stærkt bekymrende, hvis kommunen afskaffer madordning i børnehaverne eller 

indfører øget brugerbetaling.  

Mad og måltider bruges aktivt i det pædagogiske arbejde og understøtter i høj grad børns trivsel, generelle læring, inklusiv 

nysgerrighed, gåpåmod, selvværd og sundhed gennem temaerne alsidig personlig udvikling, social udvikling, krop, sanser og 

bevægelse og ikke mindst kultur, æstetik og fællesskab som fremlagt i den nye styrkede pædagogiske læreplan.  

Via en madordning sikres sund og ernæringsrigtig mad for alle børn. Et fælles udgangspunkt i form af madordning giver de bedste 

forudsætninger for læring om maddannelse, krop og sundhed på tværs af social baggrund og uden at nogle børn skal føle sig 

forkerte eller anderledes. Ligeledes er der i højere grad mulighed for at eksperimentere med mad fra andre kulturer og ikke 

mindst med madmod i en børnegruppe, der tilbydes mad gennem en madordning. I tillæg kan de enkelte institutioner også 

arbejde med fødevarer og klimaaftryk generelt samt på at mindske madspild, og affald.     
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Kommunens dygtige og hårdtarbejdende pædagoger er i forvejen pressede på tid til kerneydelsen – det pædagogiske arbejde. Vi 

frygter at afskaffelse af madordningen vi medfører et øget tidsforbrug på ikke pædagogiske arbejdsopgaver. Det ligger os meget 

på sinde, at der ikke må skæres på ”varme hænder” og tid til det så betydningsfulde pædagogiske arbejde.     

En afskaffelse af madordningen eller indførelse af øget brugerbetaling vil modarbejde det pædagogiske arbejde med madmod, 

madglæde, samhørighed og skabe ulighed for børnene, samt påvirke deres selvopfattelse, trivsel og sundhed.  

Måtte der være spørgsmål eller kommentarer til ovenstående, står Dagplejens Forældrebestyrelse naturligvis til rådighed for en 

uddybning. 

 

På vegne af Dagplejens forældrebestyrelse, 

Janne G Lyngby, forperson og Malene Paag Fjeldgaard, forældrerepræsentant 

 

Børnehuset Bøgely Vi i bestyrelsen i dag institution Bøgely, forstår de valgte områder at spare på i dag institutionerne i Ishøj.  

 

Dog har vi en bekymring i forhold til, at fjerne madordningen i dagtilbuddene. Bekymringen går på, om børn fra udfordret 

familier ikke vil få en varieret daglig kost. Derfor opfodre vi til, at man laver en ordning hvor de enkelte institutioner kan lave 

en forældre afstemning om en madordning med egenbetaling fra forældrene. Alle børn skal naturligvis kunne få mad, hvis en 

madordning vedtages i en institution. Og de familier der er udfordret bl.a. på økonomien, skal have mulighed for at få nedsat 

deres betaling eller have en form for “friplads”.  

 

Derudover har vi en undring 

Ift. punktet omkring “Forenkling af takstberegningen vedr. minimumsnormering” hvor vi stiller spørgsmålstegn ved hvor 

pengene så skal bruges. Da vi jo ikke kommer til at betale det mindre, som vi dengang skulle betale mere, da der blev indført 

minimumsnormeringerne.  

 

I forhold til kommunens lukkedage i dag tilbuddene, har vi ingen kommentar.  

 

Med venlig hilsen  

Bestyrelsen i Bøgely  
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Trækronerne Forældrebestyrelsen i Trækronerne har behandlet rådighedskataloget til budget 2023 på bestyrelsesmødet onsdag d. 31/8 

2022. 

Forældrebestyrelsen har følgende bemærkninger: 

At spare frokostordningen væk for børnehavebørn finder bestyrelsen særdeles uhensigtsmæssigt.  

Set i forhold til læring, udvikling og dannelse er madordningen er et særdeles godt pædagogisk redskab til at lære nyt om 

mad, lære at lave mad og blive klædt på til læring om sund mad.  

Forskning viser, at hvis børn får sund mad i løbet af dagen lærer de bedre, og sunde madvaner grundlagt i den tidlige 

barndom forebygger på den lange bane hjerte-kar-sygdomme, overvægt og diabetes.  

Madordningen som forebyggende, kan ikke stå alene, når det kommer til sundhedsfremme, den skal underbygges af andre 

læringsmiljøer, som bevægelse og fordybelse i dagtilbuddet. 

På den korte bane ser det ud til, at sund mad er med til at sikre, at barnet er bedre til at lære, har højere koncentrationsevne 

og er god for den generelle trivsel.  

Maden er en måde at skabe fællesskaber, mad mod, madglæde og dannelse på.  

Madordningen har især stor effekt, for børn der kommer fra hjem med få ressourcer.  

Bestyrelsen vil også udtrykke deres bekymring i forhold til en besparelse på kommunens bygninger, da det kan forventes at 

det bliver dyre på sigt, ved udsættelse eller nødtørftige vedligehold på bygningerne. 

Posten; ” En samlet forenkling af administrative opgave ” er svær at gennemskue. Hvilken betydning har den for 

dagtilbudsområdet, eftersom der ikke er økonomi til administration direkte i det enkelte dagtilbud. Hvis der vælges at 

bespare her, vil det så få konsekvenser for minimumsnormeringen? 

Med Venlig hilsen 

På vegne af forældrebestyrelsen 
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Formand Lars Ramvold 

Tvillingehuset Høringsbrev vedr. budget 2023: Afskaffelse af frokost til børnehavebørn 

 

Bestyrelsen og forældrene i Tvillingehuset ønsker at bibeholde frokostordningen i børnehaven. Vi tillader os derfor at komme 

med argumentationer om hvorfor frokostordningen skal bibeholdes og hvilke bekymringer vi har hvis den spares væk.  

 

Har I i Kommunen forstillet jer hvilke konsekvenser det kan have at afskaffe frokostordningen?  

Kan I forestille jer en børnehave, hvor en stor andel af børnene ikke får næringsrig mad hver dag? En hverdag hvor børnene 

ikke har energi nok til at holde en hel dag og være friske i 7-9 timer om dagen.  

Tidligere da der ikke var en frokostordning brugte pædagogerne en del tid på at formidle forældrene hvad der er sund og 

hvad der ikke var sund mad. Man oplevede at børnene havde mælkesnitter, yum yum nudler, danone yougurt og ingen 

grønsager med. Der var også børn der fik alt for lidt mad med i madpakken eller slet ingen. I skal være obs på hvor mange af 

de samme børn, måske heller ikke får sund mad derhjemme og heller ikke kommer tids nok i seng om aftenen. 

Det er en skidt kurs at bevæge sig ud i og det vil give en opdeling af børn. Alt dette giver en skarp opdeling af A-børn og B-

børn, hvor I som kommune er med til at bidrage til stigmatiseringen af børn fra ringere kår i Ishøj.  

I ser det som en udgift frem for en investering i vores børn, deres sundhed og trivsel. Kost i børnehaven spiller en vigtig rolle i 

den udvikling, mener forskere og alle med sund fornuft. 

Der henvises til artiklen fra foa.dk Mange børn må undvære frokosttilbud i daginstitutionen | FOA fra 2021, hvor der b.la. 

står:  

”Sund og velsmagende mad i institutionerne har stor betydning for børns sundhed og trivsel. Madordninger i daginstitutioner 

er et skridt på vejen til mere lighed i sundhed. Måltidsvaner og sundhedsadfærd grundlægges i barndommen, og har 

indflydelse i voksenlivet. Fødevarestyrelsen fortæller, at op til 70 procent af børns energibehov dækkes, når de er i skole eller 

institution. Det stiller store krav til måltiderne.” 

   ……… 

”Uanset forældrenes grunde til at fravælge en madordning, så rammer fraværet af en god madordning typisk socialt skævt. Vi 

ved, at madpakker kan have en social slagside. Det er ofte de familier, der er pressede på økonomien, eller måske kæmper 

med tilværelsen på andre måder, der ender med usunde madpakkeløsninger eller slet ikke får smurt madpakken,” fastslår Pia 

Heidi Nielsen fra FOA. ” 

 

https://www.foa.dk/global/news/pressemeddelelser/2021/december/mange-boern-maa-undvaere-frokostilbud-i-daginstitution
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Op til 70% af energibehovet dækket i skole/institution og nu kan vi risikere sultne børn i børnehaven! Det tænker vi at 

kommunen ikke er interesseret i. Vi tænker at vi er bosat i en kommune som vil være med til at løfte børns trivsel, en 

kommune som ønsker at være attraktiv og tiltrække ressourcestærke familier ved at vise at vi PRIORITERER vores børn og 

deres sundhed.  

 

I skriver i noten, at forældrene selv vil kunne betales sig til en frokostordning, for kr. 745 om måneden.  

I skal bare huske at 745 kr. per barn er en stor ekstraomkostning for familier med lavindkomst, herunder forældre med 

ufaglærte jobs, enlige forældre, forældre på overførselsindkomster og forældre med flere børnehavebørn i familien. Disse 

grupper tilhører mange af forældrene til børn i Tvillingehuset, og det vil derfor være helt urealistisk at forvente at denne 

gruppe kan finde 745 kr. per barn til en sådan ordning. Især i denne tid hvor Inflationen er på sit højeste, prisen på el og gas 

er voldsom stigende. Det er ikke det bedste tidspunkt I vælger at spare på mad til vores børn. 

 

Bestyrelsen i Tvillinghuset ønsker gerne at se et alternativ til frokostordning, såfremt kommunaludvalgene, trods høringen, 

ikke ønsker at bevare ordningen som den er i dag. 

Hvordan vil den se ud? Samme produktionsform som i dag? Samme andel økologiske produkter? Tvillingehusets bestyrelse 

ønsker frisk fremstillet mad af friske råvarer, og ikke noget med vakuumpakket, massefremstillet mad til opvarmning fra et 

andet storkøkken, som der også blev foreslået før den nuværende ordning, som vi er så glade for i dag. 

 

I dag med frokostordningen får vores børn først og fremmest mad, og ikke mindst SUND mad. Vores pædagoger kan 

koncentrere sig om det de er sat i verden for, netop at udvikle vores børn og få fællesskabet ind omkring maden, hvor alle 

spiser den samme sunde mad. Der er ikke forskel på vores børn. De får lov at spise mad, som de ellers aldrig havde fået lov at 

smage. Det skal bevares.  

 

Med venlig hilsen 

Bestyrelsen i Tvillingehuset 
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Piletræet Piletræets bestyrelse ser positivt på, at rådighedskataloget for 2023 ingen besparelser har omkring det pædagogiske 

personale. Det er dog under al kritik, at der er besparelser omkring kvaliteten i dagtilbuddene. Her tænker vi konkret på den 

planlagte/budgetlagte afskaffelse af børnehavens frokost. 

At fjerne frokostordningen i børnehaverne vil bestemt være en forringelse, især i det boligområde Piletræet ligger i, det vil 

får negative konsekvenser for nogle børn.  

Ishøj er desværre en by med flest borgere, som har livstruende sygdomme, og derfor vil en frokostordning være 

forebyggende, da den sikrer den gode ernæring og sundere livsstil. Særligt den tidlige barndom er helt afgørende for, 

hvordan menneskers liv bliver senere hen. 

• Det fælles frokostmåltid er et måltid, som styrker børnenes madmod og glæde, samt fællesskabet. Fællesskab 

omkring den samme mad for alle, hvor børn lærer bl.a. bordskik, at lytte, at vente, at dele m.m. 

• Den giver en ernæringsmæssig god start på livet, med gode madvaner og forskellig madkultur.  

• Den sunde mad har indflydelse på børnenes læring og udvikling. Man ved fra forskning, at et godt energiniveau er en 

forudsætning for god læring.  

• Den giver mulighed for at alle børn i Ishøj Kommune kan få tilbudt et sundt og varieret frokostmåltid.  

• Et tab af denne ordning vil derfor være med til at øge den sociale ulighed og fratage, at alle børn har denne mulighed. 

Der var flere ting i rådighedskataloget der har med dagtilbud af gøre, men disse ting kan godt spares væk, hvis bare vi kan få 

lov at beholde frokostordningen. 

Personalerepræsentanterne i bestyrelsen gav udtryk for at de heller helt ville undvære julegaver end miste frokosten. De 

tænkte også at der kunne spares noget på strømmen, måske med nogle sensorer, så der ikke er lys i lokaler hvor der ingen 

mennesker er. 

Bestyrelsen i Piletræet 

Lisette Beck 
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Formand 

 

Femkanten Det er med stor beklagelse, at vi kan konstatere at vi igen i Ishøj kommune står over for besparelser på både drift og 

personale-siden. Besparelser, som uundgåeligt rammer de svageste borgere; børn og ældre. Når det så er nævnt, har vi 

forståelse for den økonomiske situation, kommunen står i. 

Forslag BUU 01, vedr. afskaffelse af frokost til børnehavebørnene. 

Forældrebestyrelsen ser med ærgrelse på forlaget om afskaffelsen af frokostordningen for børnehavebørnene. Det fælles 

måltid, har siden sin indførsel, haft stor betydning for vores børns sundhed, trivsel, sproglige udvikling, og evne til at smage 

nye retter – madmod og madglæde. Det fælles måltid har medført udviklende samtaler omkring forskellige retters 

ingredienser, smage, udseende og konsistens. Samtaler som ligger i tråd med kommunens kostpolitik, ligesom måltidet har 

været med til at sikre at vores børn får en ernæringsmæssig korrekt, økologisk og tilstrækkelig kost for at kunne klare dagen i 

institutionen. Afskaffes ordningen, ligger der en opgave for det pædagogiske personale i at rådgive og vejlede forældre i 

sammensætningen af en ernæringsmæssig fornuftig madpakke. 

Forslag BUU08, vedr. afskaffelse af puljen til pædagogisk udvikling. 

Forældrebestyrelsen ser med bekymring på ovenstående forslag. I en tid, hvor der stilles stadig større faglige krav til det 

pædagogiske personale, vil afskaffelsen af puljen medføre ringere mulighed for CDU for at sikre faglig, pædagogisk udvikling. 

Forslag BUU 12, afskaffelse af 2,5 års besøg hos sundhedsplejen. 

Igennem de sidste 4 år har dagtilbud og sundhedsplejen arbejdet tæt omkring at udvikle samarbejdet mellem de to 

faggrupper, igennem projekt Børn og Familier i Fokus. Dette har været medvirkende til, at vi i højere grad har gjort brug af 

hinandens fagligheder. Som daginstitution har vi i højere grad trukket på de erfaringer, som Sundhedsplejerskerne har gjort 

sig ved hjemmebesøgene. Vi har stadig mange børn, der først indskrives ved 1,5-2,5-årsalderen, og vi kan se, at det gab 

allerede nu er stort, da børns særlige udfordringer ikke altid er indlysende/mulige at opdage ved 9-mdrs besøget.  Vi så 

derfor gerne et mere fleksibelt besøg, som lå umiddelbart inden opstart i institution, uagtet hvornår barnets opstart finder 

sted. Vi anbefaler derfor ikke at pengene spares væk, men bruges på et mere fleksibelt system. 

Generelt beder vi Byrådet om at vedtage besparelser, der i så høj grad som muligt ikke vedrører børn, unge og voksne i 

udsatte positioner, samt at erindre at tidlig opsporing og indsats er billigere på den lange bane. 
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På forældrebestyrelsens vegne, 

 

Oscar Bloch, 

Leder, Femkanten.  

Børnehuset 

Troldebo 

Bestyrelsen i Børnehuset Troldebo er ved møde pr. 23. august 2022 blevet enige om følgende i forhold til høringen af 

’Råderumskatalog til budget 2023’:  

Vi har kort drøftet de forskellige punkter i budgettet, men vi har lagt meget vægt på at tale om særligt et punkt - punktet der 

omhandler besparelse på madordningen i børnehaveregi i Ishøj kommune.  

Vi er som bestyrelse enstemmigt enige om, at det kun er positivt og fremtidsbevidst, at have en madordning for 

børnehavebørnene. Vi har opdelt vores høringssvar i pågældende punkter: 

- Grundlag for daglig trivsel 

- Fællesspisning som basis for udvikling af madmod og madglæde 

- Læring om sunde madvaner 

- Læring om madlavning 

- Finmotorisk udvikling og praktik i måltidet 

Grundlag for daglig trivsel 

 

Vi synes som bestyrelse, at det allervigtigste ved den fælles madordning, der findes i børnehaven, er sikringen af minimum ét 

sundt og nærende måltid i løbet af dagen. Det ved vi med sikkerhed at vores børn får med nuværende ordning. Børn lærer 

bare bedre når de har fået ordentlig mad at spise. Det være sig både socialt, fagligt og kulturelt. Det er derudover ikke 

afgørende hvilket socialt lag barnet kommer fra, og det udligner deres individuelle baggrunde i forhold til kosten, når alle 

børnene får den samme mad at spise. Vi har erfaret at børn kan undlade at blive sendt i børnehave, hvis deres forældre ikke 

har haft tid eller råd til at lave/købe madpakke til barnet.  
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Der er heller ikke den mulighed, at børnene oplever at nogen får mere prestige ved altid at være dem, der f.eks. har 

mælkesnitte med hver dag eller andre tilsvarende, skelsættende madvarer, der deler børnene på baggrund af økonomi eller 

forældrenes overskud til madpakkelavningen. Madbytning fra madpakkerne kan også skabe nogle uhensigtsmæssige 

forhandlingssituationer, som kan betyde at personalet skal bruge ekstra tid på at løse konflikter, i stedet for at kunne 

koncentrere sig om at være en del af måltidet sammen med børnene. 

Der ligger også en kæmpe og vedvarende opgave i at skulle opdrage og vejlede forældrene i at være bevidste om 'den gode 

madpakke'.  

Fællesspisning som basis for udvikling af madmod og madglæde 

I bestyrelsen mener vi, at det er vigtigt for børnene at lære at spise sammen og være fælles omkring måltidet. Børnene lærer 

ved at se hinanden spise maden, og de lærer ved at se de voksne helt naturligt spise mad, som måske kan virke fremmed for 

dem selv.  

Børn har ofte brug for at smage på mad op til 10-15 gange, før de oplever at maden er genkendelig og smagen behagelig. 

Mange forældre oplever at have givet op på opgaven, at lære deres børn til at smage på maden det pågældende antal gange, 

hvilket kan betyde kræsenhed over for mange forskellige madvarer helt ind i voksenalderen. Ved at spise den samme mad, 

sammen med deres jævnaldrende og kammerater, kan børnene opleve at få mod og appetit på at prøve nye madvarer de 

påkrævet antal gange, så de lærer at kunne lide de nye madvarer, og mange forældre opdager pludselig at deres barn måske 

nu kan lide broccoli, selvom de forgæves har forsøgt at introducere det hjemme.  

Hvis børnene skal til at have madpakker med hjemmefra, vil fællesskabet ved spisningen forsvinde, og børnene vil ikke 

længere få mulighed for at blive tilbudt den samme varietet af madvarer, da der er masser af undersøgelser, der viser at 

madpakkerne ofte indeholder den samme mad hver dag. En ernæringsassistent, der står og laver sund og velsmagende mad 

hver dag, byder på en helt anden form for varieret kost, end en madpakke vil kunne tilbyde.  

http://maaltidspartnerskabet.dk/wp-content/uploads/06-01-2013-maddannelsesrapport.pdf 

Vi har også en kultur i Danmark om at sidde sammen og spise et måltid. Det vil man selvfølgelig også gøre hvis man spiser 

madpakker sammen, men det er bare ikke det samme, som når man sidder ved et måltid der er tilberedt til alle, og hvor 

børnene får hver deres portion af den samme mad. Kulturen i Danmark er jo netop at sidde omkring bordet og spise den 

http://maaltidspartnerskabet.dk/wp-content/uploads/06-01-2013-maddannelsesrapport.pdf
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samme mad sammen, som vi ser det ved påskefrokoster og julemåltidet, men også på en almindelig hverdagsaften kun med 

den nærmeste familie. 

Læring om sunde madvaner 

Ved at børnene allerede fra børnehavealderen bliver præsenteret for forskellig og varieret mad, som er blevet tilberedt af en 

ernæringsassistent, får børnene tidligt lært hvor vigtigt det er at spise sund og ernærende kost. Disse erfaringer vil følge dem 

resten af livet. Det er vigtigt at lære om sund kost så tidligt som muligt, da jo tidligere man kan forebygge fedme og 

overvægt, jo flere penge vil der være at spare for samfundet, i særdeleshed sundhedssystemet. 

Læring om madlavning 

Når ernæringsassistenten står i køkkenet i Troldebo børnehave er børnene ofte meget nysgerrige på, hvad det er hun står og 

laver. De er interesseret i processen, i madvarerne og i duftene fra køkkenet. De vil gerne smage og lærer rigtigt meget om 

den mad, der bliver brugt til måltiderne. De erfaringer kan de tage med hjem og bruge i hjemmet med deres forældre. Det 

kan være en stor fordel i de ressourcesvage familier, som måske ikke får lavet mad på daglig basis. 

Finmotorisk udvikling og praktik i måltidet 

Der er en masse læring som børnene vil gå glip af, hvis madordningen forsvinder. Det drejer sig f.eks. brug af kniv og gaffel 

ved måltidet. Derudover forsvinder hele læringsprocessen om at sørge for at bordet bliver dækket med bestik, tallerkner, 

glas osv. Der ligger en større koordineringslæring og matematisk opmærksomhed i at dække et bord. Hvor mange skal der 

dækkes til? Hvor skal de forskellige sidde? Hvor opbevares de forskellige remedier til at dække et bord - bordskånere, 

servietter osv? 

Vi er enstemmigt enige i bestyrelsen i Børnehuset Troldebo. Madordningen skal bevares i børnehaven, da det er en fantastisk 

mulighed for masser af læring på mange forskellige niveauer. 

De bedste hilsner 

Louise Thostrup - formand i bestyrelsen i Børnehuset Troldebo 

Regnbuen Budgettet har været drøftet i bestyrelsen d. 23.8 og vi har følgende kommentarer: 
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Bestyrelsen er meget bekymret over forslaget om at fjerne frokostordningen i børnehaverne, og lægge ud til at det er 

bestyrelserne der i de enkelte institutioner skal beslutte om der skal være frokostordning. En beslutning der kan have stor 

økonomisk betydning for den enkelte familie. 

Derudover er det en rigtig god ordning, hvor børnene tilbydes en varieret kost med mange grøntsager, hvor der sker 

inddragelse af børnene. Vi oplever børn med stor madmod, en lyst til at smage på den mad der bliver tilbudt. 

Med venlig hilsen 

Bestyrelsen i Regnbuen. 

 

Elverhøj Høringssvar til Budget 2023 Ishøj kommune – Forældrebestyrelsen i Børnehuset Elverhøj  

Forældrebestyrelsen i Elverhøj har behandlet Budget 2023, og herunder følger høringssvar. Bestyrelsen finder det stærk 

bekymrende at der er lagt op til at afskaffe den kommunalt finansierede madordning i børnehaverne og bestyrelsen vil derfor 

på det kraftigste fraråde at besparelsesforslaget gennemføres. Følgende en skriftlig argumentation for at bibeholde 

madordningen.  

Der er i øjeblikket stor fokus på trivselsproblemer blandt børn i daginstitutioner og skoler. At den største besparelse i 

kataloget ligger på netop dette område, er enormt problematisk og kan have langtrækkende negative konsekvenser for Ishøjs 

børn og unge. Eksempler på besparelsesforslag, som giver kvalitet og trivsel i børne- og ungelivet er nedenfor, men 

derudover fx hytteture og lejrskoler i skolerne, nedsættelse af vikartimer i SFO, sammenlægning af aftenklubberne, pulje til 

pædagogisk udvikling mv.  

 

Kommentar til besparelsesforslaget, BUU 01 ”Frokost til børnehavebørn”  

1) Sundhed  

Ifølge fødevarestyrelsen sker 70% af energiindtaget for børn i daginstitutioner i daginstitutionen. Derfor er den mad børnene 

får i børnehaven den største del af børnenes kost og kvaliteten af den mad børnene får vil således have enormt stor 

indvirkning på børnenes udvikling. I Ishøj kommune står vi med en udfordring med mange overvægtige børn, derfor er kost 

for børnene et centralt parameter man kan skrue på for at opnå en højere grad af sundhed blandt kommunens børn.  

Afskaffes madordningen i børnehaven, vil børnehavebørnene i Ishøj kommune få en langt mindre varieret og sund kost. 

Dette vil på sigt være med til at nedbringe sundheden og skabe flere overvægtige og usunde børn.  

Heckmanns kurve understøtter ligeledes argumentet om at investere i børnene fra tidlig alder, da de største 

samfundsmæssige gevinster skabes heraf. I dette tilfælde sundheden i Ishøj kommune (og mange andre elementer)  
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2) Fællesskab  

Gennem madordningen skabes et stort fællesskab omkring måltidet. Alle børnene spiser det samme og forholder sig sammen 

til maden. Afskaffes madordningen vil det øge uligheden markant, hvor skel mellem ressourcestærke familier med rum og 

kreativitet til at lave en alsidig madpakke til børnene og  

familier uden dette overskud vil fremstå tydeligt. I en kommune som Ishøj hvor uligheden i forvejen er stor, er en 

madordning således meget værdifuld, og værdien overstiger langt den besparelse der er lagt op til i spareforslaget.  

Madordningen giver også en særlig mulighed for at skabe nogle stærke læringsmiljøer for børnene, centreret omkring maden 

og de elementer der indgår. Da børnene spiser flere gange om dagen, er det således en stor del af det pædagogiske arbejde, 
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hvor børnenes oplevelse af mad og sundhed nuanceres. Det køkkenfaglige personale bidrager således tværfagligt til den høje 

kvalitet i det pædagogiske arbejde både på det pædagogiske og kostfaglige plan.  

 

3) Dannelse er et politisk fokuspunkt jf. s. 44  

Børne- og ungeudvalget ønsker at have fokus på dannelse og leg næste. En væsentlig del af børns dannelse er madmod og 

madglæde. Frokostordningen i børnehaven har en stor effekt på børnenes dannelse ift. mad.  

 

4) Omdømme/PR Værdi  

Ishøj kommune har et blandet omdømme, men som forældre med et bredt netværk ud i andre kommuner, så ved vi at et af 

de områder Ishøj kommune udmærker sig på er arbejdet med børn. En fuld madordning for børn i daginstitutioner har en 

enormt høj værdi i forhold til at skabe et godt omdømme for Ishøj, og muligheden for fortsat at tiltrække og fastholde 

børnefamilier, som ser det som et stort aktiv at være børnefamilie i Ishøj kommune.  

 

5) Omkostninger der ikke er medregnet  

Der er stordriftsfordele både i relation til bemanding og indkøb, som mangler at blive fraregnet i den samlede besparelse. Da 

madordningen blev indført, blev der netop sparet på vuggestuens madbudget, da der samlet set forventedes lavere 

omkostninger, herudover blev økologiprocenten reduceret.  

 

Kommentar til besparelsesforslaget, BUU 12 ”Afskaffelse af 2,5 års besøg hos sundhedsplejen”  

I projektet tidlig opsporing, er tværfagligheden og samarbejdet mellem daginstitutioner og sundhedsplejen blevet styrket 

væsentligt. Afskaffelsen af 2,5 års besøget reduceres væsentligt, da det alene blive dagtilbuddets opgave at tage være 

opmærksom på børnene i den alder.  

Derudover er overvægtsudfordringen i Ishøj også udsat i denne forbindelse, da sundhedsplejersken ofte har fokus på sund 

mad og vægt hos det enkelte barn.  

 

Venlig hilsen  

Forældrene i bestyrelsen  

Børnehuset Elverhøj  

 

Firkløveren Bestyrelsen i Firkløveren har på møde d. 22/8 gennemgået råderumsforslag og har følgende kommentarer: 
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1. Drøftelse af forslag ”Afskaffelse af frokost som en del af dagtilbudsydelsen til børnehaven”. 

 

Bestyrelsen er meget tilfredse med frokostordningen med sund og nærende økologisk kost. Børnene udviser mad-mod og 

madglæde ved at smage på anderledes sund kost. 

Bestyrelsen oplever at alle forældrene er meget glade for frokostordningen og personalet bruger frokostordningen 

pædagogisk i forhold til børnenes trivsel, læring, udvikling og dannelse. 

Bestyrelsen finder dog at det er vigtigere at spare på frokostordningen end på pædagogisk personale, derfor tilslutter 

Firkløverens bestyrelse sig afskaffelse af frokostordningen. 

Hvis de økonomiske forhold ændrer sig, anbefaler bestyrelsen at ordningen genindføres. 

 

2. Forenkling af taksberegning vedr. minimumsnormeringer på dagtilbud”. 

Bestyrelsen har ingen kommentarer og tager forslaget til efterretning. 

 

3. Afskaffelse af 2.5 års besøg hos sundhedsplejerske”. 

Bestyrelsen anbefaler at man ser på om 2,5 års besøget kan fortsætte hos de børn der ikke går i institution. Bestyrelsen tager 

øvrige forslag til efterretning og har ikke yderligere kommentarer. 

Venlig Hilsen Bestyrelsesformand Cihan Demirel  

og Leder Sussie Groset. 

 

Ørnebo Bestyrelsen har følgende kommentarer til budgetforslagene 2023 

 

 Forslag ØPU11 

Daginstitutioner har ikke budget til administrativt personale og vil blive ramt på børnenormeringer hvis der spares efter 

fordelingsnøgle centralt som decentralt.  

Forslag nr BUU01 

Frokostordning – ønskes ikke sparet væk.  

Bestyrelsen mener den er med til at skab en ansvarsfølelse for børnene. Børnene smører eks selv maden og udvælger pålæg, 

øser selv op og lærer om f.eks. mængder, motorik. Det opleves at det er betydningsfuldt for børnene, hvad de får at spise, og 

det er for børnene et vigtigt samtaleemne når børnene kommer hjem og fortæller om dagen. 
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For forældrene er der rigeligt at se til og det er en hjælp ikke at tænke på madpakker. I ulvetiden er der mange andre ting 

forældre skal være opmærksom på også. 

Forældrene er trygge ved at der tilbydes god og differentieret kost. Mange forældre bruger menuplanen til at tilrettelægge 

aftensmåltidet i hjemmet.  

Bestyrelsen vil gøre opmærksom på at ved at indføre madpakker i børnehaven trækker det ressourcer fra pædagoger, hvis de 

skal gå fra til opvask osv.  

Frokostordningen er ikke kun frokost, men også en aktivitet i læreplanen.  Bestyrelsen undrer sig over at kulturpakke 

beholder man, men er frokost ikke en del af kultur?  

Pædagoger kan virke belærende hvis de skal ”lære” forældre at lave rigtige madpakker. 

Bestyrelsen anbefaler at hæve beløbet med eks. 100 kr. for at mindske udgiften og giver bedre forudsætninger for at 

fastholde frokostordningen.  

Bestyrelsen peger på at der på mange arbejdspladser er frokostordninger for medarbejdere til 350 kr.  

Bestyrelsen anbefaler at mindske udgiften ved, at mindske eller helt fjerne økologiprocenten men gå med sæsonprægede 

varer, det styrker også børns læring og omverdens bevidsthed. 

Bestyrelsen undrer sig derudover at dagtilbudsområdet står for så stor en andel af det samlede beløb der skal findes 

besparelser på. 

 

Forslag nr. BUU12 

 2.5 års besøg fra sundhedsplejerske. 

Bestyrelsen anbefaler at det ikke spares væk. 

Sundhedsplejerske har en helt anden mulighed for at være tæt på familier i eget hjem end personalet i en daginstitution. 

Forældre kan have behov for dette besøg og det kan gavne forældre og tidlig opsporing at man har det tilbud. Samtidig kan 

det gavne samarbejdet med daginstitutioner om den fælles opsporing, da der er forskel på hvordan en pædagog og en 

sundhedsplejerske kan have af forskellige briller til, at støtte og opspore i familierne. 

 

Bestyrelsen anbefaler følgende besparelsesforslag fremfor andre mulige. 

• Besparelse på vedligehold at udeareal. 

• Kulturpakken 
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Udtalelser fra andre interessenter 
 

Ishøj Lærerkreds Ishøj Lærerkreds har følgende bemærkninger til budget 2023 
 
BUU 02 og BUU 03 
Nedlæggelse af skolernes hytteture og lejrskoler er for eleverne to vigtige begivenheder i deres skoletid, hvor eleverne 
oplever et vigtigt afbræk i deres skoletid i såvel et lærings-, dannelses- og trivselsøjemed.  
Det er to gange i løbet af elevernes folkeskoletid, at de er af sted og det er begivenheder, der spiller en stor rolle i elevernes 
og klassernes skoleliv og som de husker resten af deres liv. 
 
I et medarbejderperspektiv er det bedrøveligt, hvis man nedlægger lejr- og hytteturene og vil påvirke arbejdsglæden, og vi 
kan være bekymrede for, hvad det vil betyde for rekruttering og fastholdelse, hvis en så væsentlig del af et lærerliv fjernes. 
 
Vi kan være bekymrede for, at det vil forværre fravalget af Ishøj Kommunes folkeskoler yderligere blandt forældrene. 
 
 
BUU10. 
Vi kan være bekymrede for, at muligheden for, at lærerne kan lykkes med at få eleverne til at blive gode læsere, der er helt 
afgørende for elevernes fremtid, hvis man fjerner muligheden for at have de fornødne ressourcer til rådighed. 
 
Herudover kan vi være bekymrede for, at besparelserne på SFO og klubområdet gør, at børn og unge fravælger det og de 
afledte effekter heraf. 
 
 

BUPL 
Storkøbenhavn Høringssvar fra BUPL Storkøbenhavn til Ishøj Kommunes budget 2023 

 
BUPL Storkøbenhavn har følgende kommentarer i forhold til budget 2023.  
Af rådighedskataloget fremgår det, at der foreslås besparelser på flere dele af Børne- og Ungeområdet samt i 
Center for Børn og Forebyggelse. Overordnet set er vi bekymrede for, at de foreslåede besparelser, hvad angår 
klubberne, SFO og gadeplansarbejdet, vil ramme socialt skævt. Socialt udsatte børn og unge vil opleve en generel 
kvalitetsreduktion i de pædagogiske tilbud, som har til formål at forebygge yderligere udsathed, kriminalitet og 



    

32 
 

mistrivsel. Dette har ikke kun konsekvenser for de udsatte børn og unge, men kan betyde en generel stigning i 
kriminalitet og utryghed blandt borgerne i Ishøj på både kort og lang sigt.   
 
Reduktion af Gadeplansarbejdet (ØPU 10) 
Ishøj Kommune foreslår at reducere i antallet af stillinger med 1,5 stilling. Set i forhold til, at Gadeplan i dag er 
bemandet med 3,3 stillinger, er det en meget voldsom reduktion.  
Gadeplansindsatsens hovedopgave er at forebygge kriminalitet og øge trygheden i Ishøj. Gadeplansmedarbejderne 
er synlige i gadebilledet og involveret på Ishøjs skoler og Next. Gadeplan er de første fagpersoner, der møder de 
unge, når der er udfordringer, og her støtter, rådgiver og konflikthåndterer gadeplansmedarbejderne. Med den 
foreslåede bemanding på 1,8 stilling vil det være en umulig opgave at nå hele vejen rundt i kommunen.  
Når der samtidig er spareforslag om at sammenlægge klubberne med den konsekvens, at der er færre tilbud til de 
unge i deres nærområde, er vi bekymrede for, at der generelt kommer til at mangle en forebyggende og 
tryghedsskabende indsats målrettet udsatte unge i Ishøj.  
 
Sammenlægning af aftenklubberne (BUU 06) 
Gode pædagogiske klubtilbud kan være med til at forbygge udsathed og dermed også mindske mistrivsel senere i 
livet. Det gælder generelt, men gør sig især gældende i boligområder med større risiko for udsathed. Vi opfordrer 
derfor til, at man undlader at lukke eller sammenlægge aftenåbningen i klubberne og i stedet fokuserer på at 
understøtte bred involvering og deltagelse af de unge i aftenklubberne - i samarbejde med klubpersonalet.  
 
Forhøjelse af forældrebetaling samt nedsættelse af vikarmidler i SFO (BUU 07 og BUU 05). 
Som det også fremgår af spareforslaget, vil en forhøjelse af forældrebetalingen sandsynligvis betyde, at flere 
forældre vil udmelde deres børn af SFO’en. En reduktion i vikarmidlerne vil uundgåeligt betyde en 
kvalitetsforringelse af SFO’en som pædagogisk tilbud, hvilket kan forstærke den bevægelse, at forældre fravælger 
SFO’en.    
Vores bekymring er, at forslaget vil ramme socialt skævt, idet det særligt vil være socialt udsatte børn, som vil blive 
udmeldt af SFO’en – og det er særligt disse børn, som har brug for det pædagogiske tilbud, som SFO’en tilbyder. At 
børnene ikke er indmeldt i SFO’en, vil sandsynligvis også have betydning for, hvorvidt de senere fortsætter i et 
klubtilbud, da SFO’en udgør en vigtig brobygning hertil.    
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Forenkling af takstberegning vedr. minimumsnormeringer (BUU 11) 
Da der gældende fra 2022 blev åbnet op for, at der kunne opkræves forældrebetaling af puljemidlerne til 
minimumsnormeringer, var det fordi der politisk er forudsat forældrebetaling i den endelige finansiering af 
minimumsnormeringerne. Ishøj kommune besluttede at opkræve forældrebetaling og anvende midlerne efter 
hensigten - nemlig at styrke normeringen på området. Hvis det er administrativt tungt med et ekstra led i 
beregningen af forældrebetalingen, foreslår vi, at man blot forhøjer budgettet med det anslåede beløb – og så i 
øvrigt beregner forældretaksten som normalt.  
Hvis man vælger at følge forslaget og opkræve forældrebetalingen, men ikke lade indtægten komme området til 
gode, svækker man Ishøj kommunes mulighed for at indfri målene om minimumsnormeringer i 2024 (mål som 
netop er minimum). Samtidig vil en del forældre formentlig have svært ved at se begrundelsen for, at taksten skal 
stige, fordi Ishøj kommune anvender midlerne, de har fået af staten i puljemidler.   
 
Med venlig hilsen 
 
Lene Holm Thomassen, FTR BUPL Storkøbenhavn 
 
Cindie Christoffersen, Faglig sekretær BUPL Storkøbenhavn 
 

 

Ishøj Hamonika- 
klub 

Kommentarer til Budget 2023 

 

Forslag nr. TBU 06 – Reduceret græsslågning 

Hvis Ishøj Tange bliver en del af den reduceret græsslågning, finder vi det svært at gennemføre arrangementer på denne 

skønne plads sommeren igennem. Det er arrangementer som Ishøj Harmonika Festival, Sankt Hans, Stafet for livet og måske 

flere. Det er ikke tydeligt om denne plads er med i dette besparelsesforslag. Men hvis den er så vil det for Ishøj Harmonika 

Festival betyde en ekstra omkostning for os til en gartner el. lign, hvis vi selv skal sørge for at slå græs og dette vil betyde at vi 

i sidste ende vil skulle ansøge om forhøjelse at tilskud fra Ishøj Kommune for at dække denne meromkostning. Da vores 

nuværende budget og regnskab kun lige løber rundt. Det kan måske også være at man kan ansøge om speciel aftale til netop 

vores arrangement.   

 

Forslag nr. TBU 09 – Besparelse ved ikke at bistå ved kulturelle arrangementer. 
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Hvis dette forslag vedtages, vil det betyde at Ishøj Harmonika Festival selv skal betale og arrangere fragtmand, da mange af 

de ting vi skal bruge er for tunge til at vores medlemmer kan og skal løse den opgave. Rigtig mange af vores medlemmer og 

hjælpere er oppe i årerne og kan ikke løse disse tunge opgaver mere. Derfor skal der betales for dette. Men igen er vores 

budget ikke indbygget med buffer til ekstra omkostninger og det vil betyde at vi skal ansøge Ishøj Kommune om ekstra 

bevilling til Ishøj Harmonika Festival.  

 

Fælles for disse to forslag er, at hvis Ishøj Harmonika Festival ikke kan få denne hjælp fra Ishøj Kommune, så skal Ishøj 

Kommune i stedet diskutere hvilke arrangementer, de ønsker afholdt af frivillige borgere /klubber i Kommunen, for som klub 

kan vi ikke få flere indtægter end vi gør til festivalen. Vi har prøvet flere tiltag som flere sponsorer, og ansøge forskellige 

fonde, men uden held. Så hvis hjælpen stopper fra Kommunen uden til førelse af højere tilskud, så kan Ishøj Harmonika 

Festival ikke overleve.  

 

Med venlig hilsen 

Ishøj Harmonikaklubs bestyrelse 

Carina Søndergaard (formand) 

 

Centervagterne Jeg er blevet orienteret omkring en kommende besparelse på Gadeplans personalet i Ishøj Kommune. På vegne af 
centervagterne i IBC kan jeg godt have min bekymring ift. den betydning det vil have på de unge i kommunen men også for 
kommunen i sin helhed. 
  
Som centervagter i IBC oplever vi rigtig mange unge i centeret på forskellige tidspunkter i døgnet. Vagterne oplever den 
positive effekt det ikke kun har i IBC, men hører også omkring det uden for IBC, med de unges kontakt og relation til 
Gadeplans medarbejderne. Vi ved det er et tillidsbånd de enkelte Gadeplans medarbejdere har opbygget igennem mange år 
og noget som selv centervagter har haft gavn af i rigtig mange cases. Med andre ord, så er vi ikke tvivl omkring, at Gadeplans 
teamet har bidraget stort til den succes vi som centervagter oplever med de unge i IBC. Vagterne er tillige hjulpet på vej med 
den professionelle relations dannelse imellem vagterne og de unge, da Gadeplan har kunne formidle budskabet omkring 
”Handling/konsekvens” på helt deres egen facon. Netop det har betydet, at de unges syn på centervagter og ikke mindst, at 
de unges holdninger har ændret sig markant til det bedre.  
  
Vi ser team Gadeplan som dem der hele tiden har en ”Finger på pulsen” og ved hvad der rør sig med og omkring de unge i 
Ishøj. De unge kan i vise stressede situationer være utilregnelige og det er særligt der Gadeplan er ”First Responder” og kan 
drage det nødvendige fokus og ikke mindst omsorg.  
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Vores overordnede bekymring ved en besparelse og nedskæringen i antallet af personale i Gadeplan går derfor helt konkret 
på, at store dele af de rettidige forebyggelsesindsatser vil gå tabt. Dele af ”Early warning” ikke vil være til stede og endnu 
flere unge vil først møde Politiet, Kommunen og ikke mindst vagterne når først det er for sent og de har overtrådt regler/love 
og så skal stå til regnskab deres handlinger i form af forbud/straf. Jeg er klar over det ikke er fordi hele Gadeplan teamet der 
skal lukkes ned, men centervagterne er at kunne forsætte det gode samarbejde og med de nuværende Gadeplans 
medarbejdere. 
 
Med venlig hilsen/Best regards  
  
Imran Sarwar 
Adm. Direktør 
 

Den boligsociale 
helhedsplan 

Som boligsocial helhedsplan er det helt afgørende med samarbejde ikke mindst med kommunen. Det fungerer langt 

overvejende rigtigt godt i Ishøj Kommune. Når det er sagt, så er helhedsplanen lokalt funderet, mens dem, vi samarbejder 

med i kommunen, som oftest har deres gang et andet sted, og samtidig er samarbejdet som oftest koblet op på konkrete 

projekter. Derfor er det også vigtigt for en helhedsplan at have kommunale kontakter, der kan være anker til kommunale 

tilbud, der kan se sammenhænge, og der kan fortælle om, hvad der rører sig i byen, som boligområdet jo også er og skal være 

en del af. Vejleåparkens lokale gadeplansindsats har i høj grad været en sådan kontakt – jævnlige besøg med gensidig 

orientering, fokus på koblinger og samarbejder, løsningsorienteret og fuld af konstruktiv energi.   

 

Helt konkret har helhedsplanens medarbejdere med gadeplansindsatsen fået et meget større kendskab til tilbud til børn, 

unge og familier rundt omkring i Ishøj Kommune. Ved to cykelture har vi besøgt Ishøj Sportsfiskerklub, Havhytten, FGU, Ishøj 

Naturcenter, Bredekærgård, sheltere for bare at nævne nogle af stederne. De steder er vigtige for de boligsociale 

medarbejdere at kende, når vi skal brobygge børn og unge ud af boligområdet. Og sjældent har vi oplevet nogen i den grad 

tale deres kommune op, fuld af stolthed.  

 

Gadeplansindsatsen er også repræsenteret i Tryghedsmøder i Vejleåparken – et samarbejde mellem bl.a. Ishøj Kommune og 

Fælles om Vejleåparken. Og deltagelsen af gadeplansindsatsen her vurderes som vigtig, når den lokale driftsinspektør, 

politiet, bestyrelsesrepræsentant m.fl. sætter fokus på den lokale tryghed i boligområdet.  

 

Samarbejdet med gadeplansindsatsen har også styrket Fælles om Vejleåparkens børne- og ungeindsats. Gadeplansindsatsen 

har henvist en del unge, som har det svært, til helhedsplanens børne- og ungekoordinator, Ali Jahouh. Der har været 
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samarbejde omkring at få de unge i lommepengejob, fritidsjob og ind i foreningslivet med gadeplansindsatsen. Derudover er 

gadeplansindsatsen ofte til stede i Playbox mandage fra kl. 15:30 – 18:30. Playbox består af en skibscontainer fyldt med 

foreningsudstyr, og i den forbindelse inviteres Ishøjs foreningsliv ind i Vejleåparken, således at der skabes kontakt mellem 

barnet, forældrene og foreningen. Her har gadeplansindsatsen været med til at støtte op om aktiviteterne i Playbox, 

nedtrappe konflikter og danne relationer til børn, unge samt deres forældre.  

 

Gadeplansindsatsen er rigtigt god til at være opsøgende, formidle lokale tilbud, og møde de unge der, hvor de er, oplever vi i 

den boligsociale helhedsplan. Det ses både i Playbox, men også når gadeplansindsatsen tager med Ali ned på 

Strandgårdskolen i frikvartererne, besøger Strandgårdskolens aftenklubben og cykler rundt i Vejleåparken. Der er desuden en 

rigtigt god sparring på tværs, om hvad der sker i Vejleåparken, Ishøj Bycenter, Strandgårdskolen og andre steder. 

   

Kort og godt, Fælles om Vejleåparken er meget taknemmeligt for det samarbejde, den sparring og støtte og koordinering, 

som vi har med gadeplansindsatsen. 

 

Venlig hilsen  

Ali Jahouh, børne- og ungekoordinator og Trine Lainez Andersen, boligsociale leder 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 


